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Kada me je Danas zamolio da napi{em
~lanak za dodatak posve}en
ovonedeljnom me|uvladinom
srpsko-albanskom susretu bila sam
po~astvovana i odmah sam prihvatila
ovu ponudu. Doista, imala sam sre}u da
predstavljam Francusku u ove dve
zemlje: u Albaniji od 2011. do 2014, a u
Srbiji sam od septembra 2014. U pitanju
su dve zemlje kojima sam duboko
privr`ena i raduje me {to vidim da
zajedno napreduju na putu pomirenja i
saradnje. 

Imala sam zadovoljstvo da gledam
kako se od 2014. razvijaju odnosi izme|u
ove dve zemlje zahvaljuju}i inicijativama
koje su preduzeli predsednici vlada Edi
Rama i Aleksandar Vu~i}. Znali su da
u~ine da dijalog prevlada i, 2014. i 2015,
obojica su u~inili posete zemlji ovog
drugog. Svaka od ovih poseta je mogla da
se nazove istorijskom. Za to je bilo
potrebno da se prevazi|u brojne
predrasude. Ove dve zemlje su ̀ ivele
skoro pedeset godina razdvojene
nepropustnom ogradom. Nakon toga
ozbiljno sporenje povodom Kosova
doprinelo je da se dodatno udalje. Ima,
dakle, mnogo toga da se uradi kako bi se
jednostavno samo upoznali, {to
predstavlja prvu etapu da se do|e do
razumevanja. 

Dva predsednika Vlade odlu~ila su
da se inspiri{u metodama francusko-
nema~kog pomirenja nakon Drugog
svetskog rata i tako je pokrenut RYCO
(Regionalna kancelarija za saradnju
mladih), po ugledu na OFAJ, francusko-

nema~ku kancelariju za mlade. Po mom
mi{ljenju vrlo je mudro ukazati
poverenje mladima, da oni otkrivaju i
razvijaju ono {to ih ujedinjuje, vi{e od
onoga {to ih razdvaja. Regionalna
kancelarija za saradnju mladih (RYCO)
}e omogu}iti pribli`avanje ne samo
izme|u mladih Srba i Albanaca, ve} }e
uklju~iti i ~etiri druge zemlje regiona. 

Predvi|eni sastanci za ovu nedelju
izme|u albanske i srpske vlade
omogu}i}e da se razvijaju drugi oblici
saradnje i pola`em puno nade u susrete
izme|u preduze}a dveju zemalja:
brojno u~e{}e koje je najavljeno
predstavlja dobar znak. 

Nadam se da }e nakon ovih doga|aja
gra|ani  Srbije biti podstaknuti da
krenu u otkrivanje Albanije, njene
kulture i njene istorije. Otkri}e da su
tokom vekova zemlje koje se danas zovu
Srbija i Albanija delile nekoliko
istorijskih iskustava: bile su obe deo
rimskog carstva, zatim su bile
srednjovekovne hri{}anske kraljevine ili
kne`evine pre nego {to su uklju~ene u
otomansko carstvo i borile su se da
o~uvaju nacionalni identitet i ponovo
zadobiju nezavisnost. Brojni Srbi }e
verovatno biti dirnuti istorijom
hri{}anskog plemi}a iz 15. veka \er|a
Kastriota, zvanog Skenderbeg.
Obrazovan po obi~ajima tog doba na
sultanovom dvoru, u jani~arima je
stigao do ~ina koji odgovara
generalskom ~inu, kasnije se
pobunio protiv carstva i
povukao u svoju

kne`evinu iz koje je pobedonosno
odolevao napadima otomanske vojske.
Nacionalni albanski heroj, on je oli~enje
te „zemlje orlova“, slike koja upu}uje na
lepotu planina, utvr|enja na samim
vrhovima, ali i na ponositu hrabrost
njenog naroda. 

Za onog ko istra`uje knji`evnost,
poeziju, muziku, nije te{ko da prona|e
brojne zajedni~ke kulturne reference, ne
samo izme|u Srba i Albanaca, ve} i
me|u drugim narodima na Balkanu.
Interesantno je tako|e zaklju~iti kako su
se, na osnovu zajedni~ke kulturne
ba{tine, razlikovale interpretacije od
zemlje do zemlje kao {to je to prikazala
bugarska rediteljka Adela Peeva u svom
filmu „^ija je ovo pesma?“. 

Oblasti u Albaniji predstavljaju
geografske razli~itosti, ali i kulturne
razli~itosti; Albanci su nekada pisali na
svom jeziku koriste}i tri razli~ita pisma,
latinicu, gr~ko i osmanlijsko pismo. Ali,
jezik im je bio jedinstven (postojale su
me|utim dve varijante, jedna na severu
- gege i toske na jugu). Na kraju su se
dogovorili 1908. o jedinstvenom pismu,
latinici. Kao i kod Srba, jezik,
knji`evnost i dela intelektualaca su igrali
zna~ajnu ulogu u obnovi nacionalne
svesti i u pokretima za nezavisnost u 
19. veku. 

Danas, osnovni projekat dve zemlje
je da se integri{u u Evropsku uniju, i
Francuska je me|u onim zemljama koje
poma`u i jednoj i drugoj da sprovedu
neophodne reforme u tom cilju.
Regionu su potrebni mir i stabilnost
kako bi se usredsredio na reforme i
ubirao plodove ekonomskog i
dru{tvenog razvoja. Mnoga sporenja
treba jo{ prevazi}i, ali treba imati na
umu da su jedino obostrano prihvatljiva
re{enja trajna i da omogu}avaju
izgradnju budu}nosti. 
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Vesna Markovi}

BERLINSKI
PROCES kao
prekretnica
Zna~ajnu prekretnicu u odnosima dr`ava Zapadnog
Balkana predstavlja Berlinski proces. Zahvaljuju}i ne-
ma~koj inicijativi svi lideri Zapadnog Balkana seli su za
isti sto. Kontinuitet odr`avanja ovih sastanaka je poka-
zao jasnu nameru za unapre|enjem, pre svega, eko-
nomske saradnje koja je klju~na za razvoj celog regio-
na. Ovo je nova razvojna {ansa za koju sam sigurna da
}emo je na pravi na~in iskoristiti. 

Na`alost, u na{oj javnosti gotovo da se i ne pomi-
nje ovaj proces, ve} se uglavnom govori o nere{enim
bilateralnim pitanjima, a retko o napretku koji je po-
stignut u odnosima u regionu, pre svega mislim na us-

postavljanje dijaloga na najvi-
{em nivou. Naravno, uvek mo-
`e i vi{e i bolje. Optere}eni
pro{lo{}u, mo`da i nepovere-
njem, nismo u prvom trenut-
ku shvatili veli~inu i zna~aj pr-
vih koraka napravljenih u Ber-
linu. Otvorena pitanja i dalje
postoje, mo`da }e se pojaviti u
budu}nosti neka nova. Zrelost
jedne dr`ave i dru{tva se ogle-
da i u definisanju problema,
{to predstavlja jedini put za
njihovo re{avanje. Mi smo po-
kazali u praksi da je jedan od
na{ih prioriteta regionalna sta-
bilnost. 

Berlinski proces je dopri-
neo definisanju zajedni~kih strate{kih ciljeva. Iako je
Nema~ka pokrenula ovaj proces, kao klju~na zemlja
Evropske unije, neophodna je politi~ka volja za spro-
vo|enje dogovovorenog na samitima odr`anim u Ber-
linu, Be~u i Parizu. Kao nekoga ko `ivi u Srbiji, raduje
me da sve vi{e razgovaramo o ekonomiji, o infrastruk-
turnim projektima, o povezivanju mladih. Sigurna sam
da gra|ani, ne samo sa ovih prostora, ve} svuda u sve-
tu, na prvom mestu razmi{ljaju o pobolj{anju svog
standarda. Na podsticanje privredne aktivnosti svaka-
ko }e uticati infrastrukturni projekti poput izgradnje
auto-puta Ni{–Pri{tina–Dra~. Ovaj putni pravac pove-
za}e Jadran sa Koridorom 10 ka istoku, severu i jugu
Evrope i sa Koridorom 4 koji vodi kroz Rumuniju i Bu-
garsku. 

Na{ zajedni~ki cilj je ~lanstvo u EU, dostizanje stan-
darda najrazvijenijih evropskih zemalja u svim oblasti-
ma. Realizacija dogovorenog u okviru Berlinskog pro-
cesa svakako daje najzna~ajniji doprinos reformama u
ovom regionu, novi plan za budu}nost, novu {ansu za
pomirenje. 

Autorka je narodna poslanica SNS i 
~lanica Odbora za evrointegracije 
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Imala sam zadovoljstvo da gledam
kako se od 2014. razvijaju odnosi
izme|u ove dve zemlje zahvaljuju}i
inicijativama koje su preduzeli
predsednici vlada Edi Rama i
Aleksandar Vu~i}. Znali su da u~ine
da dijalog prevlada i, 2014. i 2015,
obojica su u~inili posete zemlji ovog
drugog. Svaka od ovih poseta je mogla
da se nazove istorijskom

Kristin Moro
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Optere}eni 
pro{lo{}u, mo`da
i nepoverenjem,
nismo u prvom
trenutku shvatili
veli~inu i zna~aj
prvih koraka 
napravljenih u
Berlinu

“

OTKRIVANJE
ATMOSFERA: ^ekaju}i da se
popne na binu i zapo~ne debatu sa
premijerom Albanije Edijem Ramom,
koji je vodio Mi{a Gleni, profesor na
Kolumbija univerzitetu i autor vi{e
knjiga o Zapadnom Balkanu, premijer
Srbije Aleksandar Vu~i} bio je jedini u
publici, u prvom redu, koji je naslonio
laktove na kolena podupiru}i bradu.
Sedeo je tako }utke pored svog kolege
iz Tirane, koji je listao papire u crvenoj
fascikli, dok su sevali blicevi
fotoaparata a kamere snimale ovaj
gotovo spektakularan susret, s
obzirom na dugu istoriju potpunog
neprijateljstva dve dr`ave. Nakon {to je
igrom slu~aja, pre po~etka debate,
ustao da se pozdravi sa novinarom
televizije iz Tirane Top chanel, Idrom
Seferijem, rekao je jednoj organizatorki
beogradskog Bezbednosnog foruma
da nije znao da su pozvani i novinari sa
Kosova, odnosno Pri{tine, iako je Seferi
novinar koji radi za albanske medije.
Organizatorka mu je, prema re~ima
Seferija novinarki Danasa, odgovorila
da je dobro da {to vi{e novinara
zabele`i ovakav doga|aj. 

TREP^A: Posle je iskoristio tu
~injenicu prisustva novinara sa
Kosova da prigovori Ediju Rami {to
govori o dnevnopoliti~kim stvarima,
odnosno Trep~i i nezavisnosti Kosova.

Debata se, naime, ve} privela kraju,
a upadljivost odsustva teme o
vlasni{tvu nad Trep~om, koja je u `i`i
javnosti u poslednjih nekoliko dana,
dobijala je na snazi. Tako su se nizale
manje vi{e na~elne teme o
opredeljenosti oba dru{tva
evropskim integracijama, Istoku i
Zapadu, izbegli~koj krizi, mogu}nosti
silaska sa vlasti nema~ke kancelarke
Angele Merkel i posledicama takvog
ishoda na zemlje Zapadnog Balkana,
sve do samog kraja, kada je voditelj
debate Mi{a Gleni dao priliku obojici
sagovornika da razmene mi{ljenje o
toj temi. ̂ inilo se da je to bio cilj, koji
je vi{e odgovarao srpskom premijeru,
da se ta vru}a tema nekako pomeri sa
glavnog fokusa debate. Podsetimo na
prvu posetu albanskog premijera
Srbiji, 2014. godine, kada mu je Vu~i}
`estoko zamerio {to je na pitanje
novinara na zajedni~koj konferenciji
rekao da je Kosovo nezavisna dr`ava.
Da premijer Albanije usred Beograda
ka`e da je Kosovo nezavisna dr`ava,
te{ko je podneo srpski premijer,
imaju}i u vidu koliko to te{ko podnosi
srpsko javno mnjenje, odnosno
bira~ko telo. 

SPORENJA:Tu je nastala i
najdramati~nija ta~ka sporenja
Vu~i}a i Rame - za albanskog

premijera situacija je tu jasna -
Kosovo je nezavisna dr`ava, Trep~a
se nalazi na teritoriji Kosova, a rudnik
se ne mo`e fizi~ki premestiti u
Beograd. Osvrnuo se kriti~kim tonom
i na kosovske vlasti ukazuju}i da je to
rudnik svih gra|ana Kosova, dakle, i
Srba koji tamo `ive i da je
neophodno uklju~iti ih u taj proces.
Vu~i} je odgovorio da za Srbiju
Kosovo nije nezavisna dr`ava,
ukazuju}i da kosovske vlasti ne vode
nikakav dijalog sa Srbima na Kosovu i
da nema nijednog Srbina, kako je
rekao, koji bi pristao na ono {to
pri{tinske vlasti namerile. „Na|ite mi
jednog Srbina koji }e sa tim da se
saglasi? Da li su poku{ali da na|u
jednog Srbina koji }e se saglasiti? Ne,
jer ne `ele da razgovaraju sa Srbima
koji `ive na Kosovu i koji rade u
Trep~i“, rekao je Vu~i}.

TA^I: U kontekstu hap{enja
direktora kosovske policije, Rama je
pitao Vu~i}a {ta to govori o ljudima
kada „onoga ko je deset puta pre{ao
granicu, neko uhapsi 11. put“, na {ta
mu je premijer Srbije odgovorio da ne
zna ni{ta o tom slu~aju jer nije video
dosije, ali je naglasio da Beograd nije
iskoristio hap{enje i pritvaranje
Olivera Ivanovi}a kao razlog za prekid
dijaloga sa Pri{tinom.

RUSIJA:Ta~ka dosta manjeg
sporenja dva premijera nastala je i u
vezi sa ~injenicom o dve ljubavi Srbije
- prema Rusiji i EU, za razliku od
Albanije, koja prema albanskom
premijeru ima samo jednu, a to je
ljubav prema Zapadu. „To se ose}a u
dru{tvu, ima veze sa na{om
pro{lo{}u, san Albanaca je oduvek bio
da budu deo Evrope“, rekao je Rama, i
u kontekstu razli~itih dinamika
napredovanja u evropskim
integracijama dodao da je Albanija
uspela da sprovede klju~ne reforme,
jer su ljudi razumeli da je
modernizacija dr`ave budu}nost.
„Evropske integracija nisu izbor
izme|u dve ljubavi - ve} izbor izme|u
budu}nosti i pro{losti“, zaklju~io je on
i napomenuo da postoji velika razlika
u Srbiji i Albaniji - u Albaniji nema
dileme {ta je izbor, dok je u Srbiji,
kako ka`e, to druga~ije. Izbor
ponekad podrivaju te dve ljubavi -
prema EU i Rusiji, zaklju~io je Rama.

„Za{to u Srbiji imate ve}u podr{ku
osetnijem prisustvu Rusije? Za{to se
to doga|a, pa analizirajte, rekao je
Vu~i} u kontekstu posredne kritike EU
i njenom odnosu prema Srbiji i
kosovskoj krizi. „Ne tra`im izgovore, ja
sam direktno rekao narodu da smo na
putu evropskih integracija. Ako
ne}ete da idete tim putem, izaberite

nekog drugog“, istakao je on rekav{i
da }e istovremeno raditi sve da
sa~uva dobre odnose sa Rusijom.

SLAGANJE: Apsolutno
slaganje dvojice premijera
uspostavilo se, re~nikom ljubavi, u
odnosu na zna~aj i doprinos
evropskoj budu}nosti Zapadnog
Balkana koji daje nema~ka kancelarka
Angela Merkel, pa je u tom smislu
izra`ena i zabrinutost njenim
mogu}im silaskom sa vlasti.

POBEDNIK: Za razliku od
srpskog premijera, koji je tokom
debate govorio sporije, zami{ljenije i
u nekoliko navrata zatvorenih o~iju,
albanski premijer je delovao dosta
energi~nije, kako u tonu tako i u
gestikulaciji. Ostavio je pozitivan
utisak na publiku, koja je
komentarisala na~in na koji je u
pojedinim delovima govorio oceniv{i
ga „{armantnim“. Debata je zavr{ena
{aljivom konstatacijom Mi{e Glenija
da je mu je bilo zadovoljstvo da
u~estvuje u razgovoru sa „dva najvi{a
premijera na svetu“, na{av{i se u tom
trenutku ustajanja sa stolice izme|u
dva zaista visoka premijera.

U`ivao sam u debati iako je uvek te{ko
intervjuisati dva premijera, naro~ito
dve tako sna`ne i pri~ljive li~nosti po-
put Rame i Vu~i}a. Nije bilo mnogo
prostora da ih prekidam, tako da sam
ih pustio da dosta pri~aju i mislim da

su kazali neke veoma zanimljive stva-
ri. Mislim da je Vu~i} pokazao da je
prili~no depresivan zbog situacije u
Evropi, kao i da je pesimista kada je
re~ o budu}nosti. Tako|e, on je veoma
jasno poru~io da je strate{ki cilj Srbije
~lanstvo u EU, ali i da }e Beograd odr-
`ati dobre odnose sa Rusijom. Vi{e-

struka kriza sa kojom se suo~ava
Evropska unija podrazumeva i da je
proces pridru`ivanja Srbije i Albanije
„pao“ na listi prioriteta, pa se srpski
premijer suo~ava sa politi~kim proble-
mom na doma}em terenu, s obzirom
da je njegova vlada istakla da te`i pri-
dru`ivanju EU, navodi za Danas Mi{a
Gleni, ~uveni britanski novinar i pro-
fesor na Univerzitetu Kolumbija, koji
je bio moderator na diskusiji premije-
ra Srbije i Albanije.

Sumiraju}i utiske o razgovoru, Gle-
ni isti~e da smo imali prilike da ~uje-
mo Vu~i}eva gledi{ta o evropskom
putu Srbije, te da su on i Rama iskaza-
li „sna`nu spremnost“ da sara|uju,
{to, prema njegovom mi{ljenju „nije
bila predstava za javnost, ve} istinska
`elja za saradnjom, budu}i da dobro
znam albanskog premijera“.

- Vu~i}u i Rami je jasno da ukoliko
Srbija i Albanija ne budu sara|ivale bi-
}e veoma te{ko za Zapadni Balkan da

se kre}e napred. Da su oni toga svesni,
pokazao je i Ramin govor tela, kao i Vu-
~i}eva gestikulacija tokom diskusije. Ja
se pitam da li dobar li~ni odnos Vu~i}a
i Rame mo`e da se preto~i i u instituci-
onalnu, administrativnu, ekonomsku,
kulturnu saradnju Srbije i Albanije. Ra-
ma je na kraju razgovora ukazao da ̀ e-
li da Srbija i Albanija krenu putem ko-
jim su kora~ale Nema~ka i Francuska
nakon Drugog svetskog rata, ali, mora-
mo da vidimo da li }e se to uistinu i do-
goditi, navodi sagovornik Danasa.

Moderator razgovora nije `eleo da
odgovori na pitanje „ko je odneo pobe-
du u debati - Rama ili Vu~i}“, ve} je po-
novio da je Vu~i} bio „depresivniji, ali da
je poslao neke sna`ne poruke“, a Rama
je „izneo va`na zapa`anja o migrantskoj
krizi i budu}nosti EU“. „Rama i Vu~i}
su, bez sumnje, jaki lideri“, smatra Gleni. 

Prema Glenijevom mi{ljenju, najve-
}a opasnost za „evropsku budu}nost
Zapadnog Balkana“ ne odnosi se na

srpsko-albanske odnose, ve} na „sveop-
{tu situaciju, uklju~uju}i trzavice izme-
|u Zapada i Rusije i migrantsku krizu“.

Mi{a Gleni je odri~no odgovorio na
pitanje Danasa da li su Vu~i} i Rama
imali bilo kakve zahteve u vezi sa pita-
njima na koja su odgovarali tokom di-
skusije. „Imao sam slobodu da ih pi-
tam {ta `elim. Obavestio sam ih una-
pred o okvirnim temama i oni nisu
imali nikakve zahteve, ali mi je ̀ ao {to
zbog ograni~enog vremena nisam sti-
gao da pokrenem sva pitanja koja sam
imao na umu, a ticala su se unutra{nje
politike. I onako sam prekora~io vre-
me za desetak minuta“, precizirao je
na{ sagovornik.

Gleni je, tako|e, otkrio da je imao
oko dva meseca da se pripremi za mo-
deriranje diskusije, {to mu je, ka`e, bilo
dovoljno. „Nisam bio izvesno vreme na
Balkanu, ali sam pratio {ta se doga|a,
uglavnom se informi{u}i putem medi-
ja“, ukazuje britanski novinar.

Sne`ana ^ongradin na debati Aleksandra Vu~i}a i Edija Rame na Beogradskom bezbednosnom forumu

OK su Albanija i Srbija, 
ali KOSOVO?

Utisci moderatora diskusije, za Danas

Gleni: Vu~i} je 
depresivniji od 
Rame

Mislim da su dvojica 
lidera uistinu spremni
da sara|uju, a ne samo
da je to predstava za
javnost

Mi{a Gleni

Marija Stojanovi}

Foto: Stanislav Milojkovi}
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Privredna saradnja izme|u dve zemlje
ne mo`e se pokrenuti jednim forumom,
susretom biznismena koji do|u,
odslu{aju pozdravne govore zvani~nika a
potom se sve zavr{i koktelom. Takve
forume vi{e i ne organizujemo. Sada se
trudimo da skup bude zaista novi
po~etak u ekonomskim odnosima
zemalja ~ije privrede spajamo, zato
pa`ljivo planiramo faze u razvoju
saradnje, biramo i pozivamo firme koje
mogu da se spoje, imaju zajedni~ke
interese i bolje {anse ako udru`ene
nastupe na tr`i{tu regiona ili dalje – ka`e
u razgovoru za Danas predsednik
Privredne komore Srbije Marko ̂ ade`,
najavljuju}i Poslovni forum Srbija –
Albanija, koji se odr`ava 14. oktobra u
Ni{u. 

Javnost je malo iznena|ena velikim
interesovanjem koje me|u
privrednicima vlada za ovaj skup, jer
iako u regionu postoji relativno jaka
razmena, ona je izme|u Srbije i Albanije
do sada bila gotovo simboli~na. 

– Ta~no, ali interesovanje privrednika
pokazuje da su spremni da to promene.
Tako je za forum prijavljeno vi{e od 300
u~esnika, oko 160 na{ih i vi{e od 50
albanskih preduze}a. Me|u njima su
gotovo sve najve}e kompanije iz obe
zemlje, ali je zanimljivo da me|u
u~esnicima ima dosta malih i srednjih
preduze}a, za koja ne o~ekujete da budu
neka prva linija koja otvara ekonomsku
saradnju. Ali, o~igledno je do{lo do
prepoznavanja potencijala. A potencijal
jeste ogroman. Kada pogledate samo
brojke, vide}ete da se robna razmena
svodi na nekih 110 miliona evra
godi{nje, {to je zaista malo.

Za{to je do sada razmena bila tako
skromna?

– To je, naravno, posledica politi~ke
klime, ali i toga da se nedovoljno
poznajemo. Niti su srpske firme znale {ta
mogu da o~ekuju na tr`i{tu Albanije, niti
su albanske mogle da predvide {ta tra`i
tr`i{te ovde, a jo{ manje je mogao da se
defini{e interes za pokretanje
zajedni~kog posla. Me|utim, stvari se
menjaju. Ja sam u avgustu bio sa
njihovim premijerom Edi Ramom, koji
je uz premijera Aleksandra Vu~i}a
podr`ao ovaj forum. Oba premijera
zaista su se zalo`ila da dobre kompanije
krenu da se povezuju, da to ne bude
samo forma, nego su{tinska saradnja.

Koliko takvi projekti mogu da
poprave politi~ku klimu izme|u dve
zemlje?

– Ta~no je da su politi~ki odnosi dve
zemlje bili u pro{losti optere}eni, ali u
poslednje dve godine imamo stvarno
pobolj{anje i upravo to Forumu daje
novi zna~aj. Naravno da privredne
odnose ne mo`ete da razvijate u politi~ki

nestabilnom okru`enju, koliko god hteli
da razdvojite dr`avnu politiku od
ekonomije, one jesu u nekom delu
povezane. Mislim da su ~elnici i u
Beogradu i u Tirani prepoznali da je
zajedni~ki interes rad i ekonomske
saradnja i da to gradi budu}nost. I to je
vidljivo u izjavama oba premijera. Imao
sam priliku da promenu politi~ke klime
u korist privrede vidim i u Parizu i
posebno u Be~u gde se ve} osetio sna`an
napredak.

U kom smislu se ta promena odnosa u
vrhu dr`ava osetila tokom organizacije
Foruma?

– Bilo je jasno da se o~ekuje stvarna
saradnja. Zato smo rekli da je skup u
Ni{u prvi korak, ali smo jasno videli i sve
ostale poteze. Ve} znamo i drugi korak,

kada }e biti registrovana Srpsko-
albanska privredna komora sa sedi{tem
u Tirani, kao jedan nukleus koji treba da
obezbediti kontinuitet u ekonomskoj
saradnji. Ona }e povezivati kompanije,
pru`ati im potrebne usluge i pomo} i
firmama koje ̀ ele da prona|u partnera u
Srbiji i obrnuto. Ve} krajem novembra
vodimo veliku privrednu delegaciju iz
Srbije na njihov najve}i privredni sajam.
Dakle, imamo ve} niz isplaniranih
koraka kako bi do{li do ja~e i
dinami~nije saradnje izme|u dve zemlje. 

Na Forumu u Ni{u o~ekuje se da }e
direktorka Svetske banke za JIE Elen
Goldstin predstaviti projekat podr{ke
zajedni~kom akcionom planu kojim }e
biti olak{ane procedure u trgovini i

transportu na teritoriji zapadnog
Balkana. Da li projekat obuhvata i
izgradnju autoputa od Ni{a do Pri{tine i
dalje do Tirane i Dra~a?

– Da, izme|u ostalog re~ je i o podr{ci
u segmentu infrastrukture, ali i drugim
merama koje }e olak{ati trgovinu,
poslovanje i me|usobno povezivanje
privreda Srbije i Albanije, ali i svih
zemalja zapadnog Balkana. Podr{ka
Svetske banke tim procesima koji ja~aju
ekonomije svih dr`ava ovog podru~ja,
najavljena je u okviru Berlinske
inicijative na skupu u Parizu, a dva
premijera, Rama i Vu~i}, istakli su taj
predlog kao veoma va`an za dalji razvoj
regiona.

Kako o~ekujete da }e se ostvariti
kontakti privrednika na Forumu?

– Krenuli smo sa idejom da za
po~etak izdvojimo neke sektore, ali
ispostavilo se da nema oblasti iz koje
nema prijavljenih kompanija. Firme
u~esnice dolaze iz agrobiznisa,
energetike, hemijske industrije,
metalske, gra|evinarstva, turizma, IT
kreativne industrije, marketinga. I to nije
samo formalno u~e{}e, jer ve} imamo
250 ugovorenih B2B razgovora, {to je i
najkompleksniji deo organizacije. 

Ovde ima ja~ih hotelijera
zainteresovanih za ulaganje u albansku
turisti~ku ponudu. Postoji li procena
kako bi bio prihva}en kapital koji dolazi
iz Srbije?

– Na{i biznismeni iz tog sektora ve}
su po~eli razgovore i ̀ ele da se u Tirani

organizuje sastanak na kome bi bili
predstavljeni potencijali za investiranje u
turizam, koji su zaista veliki. Kada sam
poslednji put bio u Dra~u, razgovarao
sam sa predsednikom privredne komore
Albanije, zatim komore Tirane i sa
predstavnikom na{eg partnera u
organizaciji ovog foruma, organizacije
„Biznis Albanija“. Interesovanje za
ulaganja u turizam je obostrano i ve}

smo napravili po~etne dogovore za
odlazak na{ih potencijalnih investitora, 

Za sada, u robnoj razmeni dominiraju
sirovine. Da li }e biti mogu}nosti da se
to zameni proizvodima ve}e
finalizacije?

– Naravno, zato i ka`emo da postoje
veliki potencijali. Trenutno jeste tako, ali
je ve} vidljivo kako bi moglo dalje da se
razvija. Ali, postoje i ideje koje smo
razradili u pripremi ovog skupa, ne samo
u trgovini, ve} i u, na primer, mlekarskoj
industriji, gde su proizvo|a~i iz obe
zemlje po~eli da razgovaraju o
zajedni~kom ulaganju, {to je budu}nost
kojoj bi ceo region trebalo da te`i. Ako se
naprave dovoljno sna`ne integracije,
holdinzi, oni bi mogli da izdr`e utakmicu

na bilo kom tr`i{tu u svetu. A da bismo
privrednicima to olak{ali, pripremili
smo dve bro{ure, jedna na albanskom o
pravilima poslovanja u Srbiji, a druga na
srpskom o uslovima u Albaniji.

PKS je u poslednje vreme po~ela
intenzivnije da povezuje biznis iz
drugih zemalja sa doma}im
privrednicima. Koliko je taj mehanizam
zajedni~kih komora zna~ajan za bolji
poslovni okvir?

– On je klju~an. Kapaciteti koje
komore imaju u svom ~lanstvu i mre`a
tih preduze}a, nisu ni{ta drugo nego
platforme na kojima su povezane
~lanice, razli~ite industrije. Povezivanje
tih platformi daje zna~ajan rezultat. Mi
imamo svakodnevnu vezu sa
nema~kom, austrijskom i drugim
komorama, {to nam omogu}ava da brzo
do|emo do saznanja {ta koja firma
mo`e, {ta joj je potrebno. Vrlo brzo
mo`emo da do|emo do potencijala i do
prilike da se kompanije pove`u.

Da li su takvi sistemi komora u stanju
da doprinesu usagla{avanju normative,
jer su administrativne prepreke ~esto
najve}i problem u privla~enju
investitora.

– Tu komore igraju odlu~uju}u ulogu.
Mi, na primer, sa komorom Kosova
intenzivno i svakodnevno radimo na
otklanjanju necarinskih barijera,
usagla{avanju sertifikata, recimo
veterinarskih, pojednostavljivanju
carinskih procedura. To radimo i sa
drugim komorama regiona. Dosta toga
smo ve} postigli. O zna~aju tog procesa
svedo~i i ~injenica da je u okviru
Komorskog investicionog foruma (koji
~ine {est komora zapadnog Balkana, plus
komore Hrvatske i Slovenije) od pet
radnih grupa, jedna od najaktivnijih ona
koja se bavi identifikacijom problema,
otkrivanjem administrativnih barijera i
predlaganjem re{enja kako da se te
prepreke otklone, Svaka ~lanica je du`na
da obavesti svoju vladu o
identifikovanom problemu. Uskoro
}emo predstaviti pregled barijera u
regionu ~ije otklanjanje bi trebalo da
podstakne i robnu razmenu i poslovnu
saradnju.

Norbert Bekman-Dirkes, direktor kancelarije
Fondacije Konrad Adenauer u Srbiji (KAS)

Ljudi u Evropi
postaju svesni
ZAPADNOG
BALKANA
„Berlinski proces“ predstavlja sna`an politi~ki signal i ukazuje
na interesovanje koje postoji u Nema~koj i u Evropi za pra}enje
politi~kog i dru{tvenog razvoja na Zapadnom Balkanu. S ob-
zirom na to da su u proces vo|enja diskusija uklju~eni razli~iti
akteri iz politike i civilnog dru{tva, mladi ljudi, predstavnici pri-
vrede i kulture, radi se na razvoju konkretnih projekata i na nji-
hovom sprovo|enju. Dinamika „Berlinskog procesa“, koji je s
namerom nastavljen u razli~itim dr`avama Evrope – u Be~u,
Parizu – u stanju je da u~ini da ljudi postanu svesni Zapadnog
Balkana. Pri tome su veoma zna~ajni istorijski i kulturni koreni,
ali i diskusija o aktuelnim politi~kim pitanjima koja se mogu re-
{iti samo zajedni~kim zalaganjem u Evropi. Kona~no, „Berlinski
proces“ predstavlja efikasan instrument koji omogu}ava da se
do`ivi Evropa, ka`e Norbert Bekman-Dirkes, direktor kancela-
rije Fondacije Konrad Adenauer u Srbiji (KAS).

Govore}i o ulozi KAS-a u Berlinskom procesu, na{ sagovor-
nik poru~uje da Fondacija Konrad Adenauer podr`ava ovaj
proces i svojim manifestacijama i ponudama prati, na primer,
rad novoosnovane omladinske mre`e ili Fonda za Zapadni Bal-
kan. „Ljudi koji su u stanju da se razumeju izvan granica svojih
dr`ava i da rade na razvoju zajedni~kih inicijativa grade mirnu
i uspe{nu budu}nost u Evropi“, konstatuje Bekman-Dirkes.

Kako gledate na srpsko-albanske sastanke na najvi{em ni-
vou, uklju~uju}i najnoviji susret premijera Srbije i Albanije?

– Razmena i razgovori na najvi{em politi~kom nivou su va-
`ni i veoma mi je drago {to se oni odr`avaju redovno. Na taj na-
~in se gradi poverenje, o otvorenim pitanjima mo`e se brzo i efi-
kasno razgovarati i re{enja se mogu na}i u direktnom me|usob-
nom odnosu. Do uspe{nog razvoja zemalja Zapadnog Balkana
mo`e do}i samo uz me|usobno razumevanje i poznavanje si-
tuacije u pojedina~nim zemljama. Stoga razgovori na najvi{em
nivou predstavljaju va`an signal nakon koga slede razgovori i
inicijative na slede}im nivoima u razli~itim oblastima. Ako se
uspe da se u tim razgovorima razbiju stereotipi i da se omogu-
}e susreti, onda }e to doprineti mirnom razvoju koji je okrenut
ka budu}nosti {to }e uticati na dobrobit ~itavog regiona.

[ta mislite o saradnji izme|u dr`ava Zapadnog Balkana i
na koji na~in ta saradnja mo`e da bude unapre|ena?

– Saradnja zemalja Zapadnog Balkana, po mom mi{ljenju,
mo`e se u budu}nosti razvijati jo{ intenzivnije i dinami~nije.
Prekograni~ne aktivnosti, saradnja u privrednim, kulturnim
oblastima kao i u oblastima lokalne politike slu`e ljudima i po-
jednostavljuju `ivot. Ali i izvan toga postoje zajedni~ki intere-
si poput, na primer, prijema u Evropsku uniju i u toj oblasti je
regionalna saradnja od koristi za sve. I drugi projekti, poput
projekata Fonda za Zapadni Balkan, omladinske inicijative
RYCO, koje u zna~ajnoj meri podsti~e Vlada Republike Srbije,
spadaju u tu grupu i imaju potencijal da doprinesu stabilizaci-
ji i dobrom razvoju regiona Zapadnog Balkana. Sve te inicijati-
ve zaslu`uju da budu podr`ane.

M. S.

Prostor oko Oficirskog doma na Ni{avskom keju, u
kojem }e se danas odr`ati poslovni forum Srbija –
Albanija, a kojem }e prisustvovati i premijeri dve ze-
mlje, Aleksandar Vu~i} i Edi Rama, nikada nije detalj-
nije sre|ivan nego pred po~etak ovog skupa, zakli-
nju se okolni stanari i drugi znalci lokalnih prilika. 

Sama zgrada Doma nedavno je detaljno reno-
virana, a sve~ano je otvorena aprila ove godine.
Prostor oko nje je ovih dana skoro besprekorno
o~i{}en, ukrasno {iblje u obli`njem parku uredno
je potkresano, a oko svakog drveta posuti su beli
kamen~i}i. Sve bandere na keju ofarbane su u no-
vu nijansu sive, a ̀ ardinjere u otvorenom amfitea-
tru, kod spomenika [abanu Bajramovi}u, okre~e-
ne su u belo. Peskarenjem su uklonjeni svi grafiti
oko spomenika, koji su ~esto umeli da {ire niske
strasti i mr`nju. Ostao je samo onaj koji poru~uje
„Rusija protiv fa{izma“, ko zna za{to.

Mada bi neuki posmatra~i mogli pomisliti da je
razlog za ovakav higijensko-estetski poduhvat al-
bansko-srpski biznis forum, prvi takve vrste u novi-
joj istoriji, bi}e da nije tako. Razlog je, opet tvrde
znalci, pozivaju}i se na reagovanja gra|ana i javno-
sti, sedmodnevni radni boravak Vlade Srbije u Ni-
{u, a pre svega dolazak premijera Vu~i}a, koga lo-
kalna vlast i mnogi u ovom ju`nosrbijanskom gra-
du do`ivljavaju kao neprikosnovenog politi~kog
vo|u sa bezmalo apsolutnom mo}i.

I mediji su se, utisak je, manje bavili istorijskim poli-
ti~ko-ekonomskim susretom Srbije i Albanije, a vi{e tri-
vijalnostima ili spekulacijama vezanim za detalje bo-
ravka Vu~i}a i njegovih ministara u Ni{u. Prioritetno se
izve{tavalo o tome da }e predsednik i ~lanovi Vlade bi-
ti sme{teni u ni{koj kasarni „Knjaz Mihailo“, gde }e „je-
sti vojni~ki pasulj“ i „tu{irati se u zajedni~kom kupati-
lu“, a da se za (jednodnevni) razgovor sa premijerom
prijavilo ~ak oko 1.200 gra|ana Ni{a i okoline. 

Potom je usledio period tajnovitosti u vezi sa
sme{tajem ~lanova Vlade i terminom prijema gra-
|ana. U vreme nastanka ovog teksta, u sredu uve-
~e, nije se pouzdano znalo da li }e srbijanska izvr-
{na vlast na ~elu sa Vu~i}em biti sme{tena u naja-
vljenoj kasarni ili kasarni „Mija Stanimirovi}“. Raz-
govor premijera sa gra|anima nije se nalazio u
agendi njegovog boravaka u Ni{u dostavljenoj no-
vinarima, ali se nezvani~no tvrdilo da }e ga „sigur-
no biti“, „najverovatnije u subotu“. Vu~i} }e razgo-
varati pre svega sa „gra|anima sa najte`im zdrav-
stvenim i socijalnim problemima“, kao i onima ko-
ji „ukazuju na propuste u radu dr`avne uprave i jav-
nog sektora“, tvrdili su neki mediji.

Bilo kako bilo, prema najavama Privredne ko-
more Srbije (PKS), koja je organizator Poslovnog fo-
ruma, zajedno sa „Business Albania“, danas }e u
uvodnom delu govoriti predsednik Privredne ko-
more Srbije Marko ^ade` i predsednik poslovne
asocijacije Business Albania Bregasi, a bi}e organi-

zovana i prezentacija predstavnika Svetske banke.
Radni deo Foruma rezervisan je za susrete alban-
skih i srpskih privrednika. 

Prema planu, na Poslovnom forumu u~estvova-
}e oko 300 privrednika, 200 iz Srbije i stotinu iz Al-
banije. Privrednici }e do}i iz gotovo svih sektora-
poljoprivrede, energetike, gra|evinarstva, turizma
i hemijske, metalske, IT ili kreativne industrije. Sva-
kako, jedna od klju~nih tema bi}e izgradnja auto
puta Ni{ – Tirana.

O~ekuje se da na dana{njem skupu bude potpi-
san Memorandum o razumevanju za osnivanje tr-
govinsko-industrijske komore, sa sedi{tem u Tirani.
Prema informacijama PKS, komora se osniva „na ini-
cijativu privrednika dve zemlje kako bi se njihova
komunikacija u~inila {to efikasnijom, ali i aktivirao
veliki neiskori{}eni potencijal za uve}anje trgovin-
ske razmene i me|usobnih investicija“. Zajedni~ka
privredna komora trebalo bi da radi na povezivanju

dveju poslovnih zajednica, realizuje zajedni~ke pro-
jekte i formira zajedni~ke konzorcijume kompanija
i druge vidove saradnje za zajedni~ki nastup na srp-
skom i albanskom, ali i tre}im tr`i{tima u regionu i
svetu, te u~e{}u na me|unarodnim tenderima.

Ovakva agenda bitno se razlikuje od one koja je
najavljena pre vi{e od mesec dana, kada su izvori
bliski Vladi u Beogradu tvrdili da }e u Ni{u biti odr-
`ana zajedni~ka sednica vlada Srbije i Albanije, uz
prisustvo politi~kih predstavnika kosovskih Alba-
naca. Takav susret inicirao je Beograd, sa idejom da
to izme|u ostalog bude i dijalog o odnosima Srba
i Albanaca u regionu. Od takve ideje ostalo je jedi-
no, tada najavljeno, „ja~anje privredne saradnje“.

Izvesno je, me|utim, da je Ni{ ovih dana, zbog al-
bansko-spskog biznis foruma i radnog boravka Vla-
de, bezbednosno oja~ao. Mada nema zvani~nih in-
formacija policije, izvesno je da su stepen njene bud-
nosti ili anga`ovanih snaga pove}ani. Gradska Upra-
va za komunalne delatnosti saop{tila je da }e saobra-
}aj u delu Ulice 7. Juli, gde se nalazi Gradska ku}a – u
kojoj je kabinet gradona~elnika, sa kojim }e premijer
imati zvani~an susret – biti obustavljen ~itava tri da-
na, a da }e na dan odr`avanja Poslovnog foruma Srbi-
ja – Albanija, biti zatvoreno i vi{e okolnih ulica. Vreme
obustave saobra}aja mo`e biti izmenjeno „u zavisno-
sti od bezbednosne procene“, re~eno je u Upravi.

Marko ^ade`, predsednik Privredne komore Srbije, za Danas

POTENCIJAL za saradnju 
e o  roman

Poslovni forum Srbija – Albanija po~inje
danas u 10,00 ~asova u Oficirskom do-
mu i bi}e otvoren za medije. Premijeri
dve zemlje i ostali u~esnici foruma dava-
}e izjave za medije oko 11,30 ~asova.

SATNICA

U Privrednoj komori Srbije ocenjuju da najvi{e potencijala za plasman robe iz Srbije na
albansko tr`i{te imaju poljoprivreda i prehrambena industrija, kao i gra|evinarstvo, turizam
i hemijska, ma{inska, metalska i drvna industrija. Ukupna robna razmena Srbije i Albanije
u prvih osam meseci 2016. iznosila je 77,8 miliona evra, od ~ega je izvoz Srbije u Albaniju
bio 60,5 miliona, a njen uvoz iznosio 17,3 miliona evra. Iz Srbije se u Albaniju najvi{e izvozio
kukuruz, p{enica, voda, elektri~na energija i preparati za ru~no pranje rublja, a iz Albanije
najvi{e uvozio paradajz, cement, sve`i krastavci, kupus, jagode i lubenice. 
U 2015. godini ukupna trgovinska razmena Srbije i Albanije iznosila je oko 109,8 miliona
evra, od ~ega je izvoz u Albaniju bio 91,8 miliona evra, a uvoz 18 miliona evra. Prema
podacima Narodne banke Srbije, koje prenosi PKS, Albanija je tek na 73. mestu po ukupnim
investicijama, po{to je njena poslovna zajednica od 2014. do marta 2016. godine ulo`ila
samo 82.000 evra. U PKS ka`u da u Srbiji trenutno radi samo devet firmi poreklom iz
Albanije, uglavnom mikro preduze}a sa manje od pet zaposlenih. Broj srpskih kompanija
koje posluju u Albaniji jo{ je manji – postoje samo dve, Hemofarm i Er Srbija. Ipak, Albanija
se ubrzano razvija, ima liberalno i prosperitetno tr`i{te, {to je {ansa za srpsku privredu, kojoj
bi vrata trebalo da otvore bolji politi~ki odnosi izme|u dve zemlje.

BOLJI POLITI^KI ODNOSI – BOLJA SARADNJA

Mirjana N. Stevanovi}

Zorica Miladinovi}

U Ni{u VU^I] SA
VLADOM, Rama sam

j g Zato smo rekli da je skup 
u Ni{u prvi korak, ali smo
jasno videli i sve ostale
poteze. Ve} znamo i 
drugi korak, kada }e 
biti registrovana 
Srpsko-albanska
privredna komora sa
sedi{tem u Tirani, kao
jedan nukleus koji treba
da obezbediti kontinuitet u
ekonomskoj saradnji

“

Privrednici su
spremni za
promene

Marko ^ade`
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Komore su klju~na
karika u
detektovanju i
uklanjanju
necarinskih barijera
u regionalnoj
saradnji

“
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Krhka
Naj~e{}e pitanje koje mi ovih dana
postavljaju povodom objavljivanja
prevoda knjige Kurban Edija Rame na
srpski jezik (naslov na srpskom
„@rtvovanje“ vezan je za odluku
autora i izdava~a da bude {to
precizniji i da se otklone mogu}e
pogre{ne percepcije naslova) jeste:
zbog ~ega prevod i to ba{ sada?

I to pitanje dolazi od gra|ana Albanije
sa idejom da je neka politi~ka pri~a u
pitanju, mogu}e neka vrsta
opredeljivanja na albanskoj politi~koj
sceni, ili jednostavno pitanje: {to vas
zanima unutra{nja politi~ka scena
Albanije? A iz Srbije, stereotipna
percepcija Albanaca generalno, a
posebno lidera, bez obzira na ~injenice. 

Generalno, ja sam li~no posve}en
o~uvanju mostova i onda kada je bilo
veoma te{ko, i danas kada je potrebno
uspostavljati odnose koji bi bili temelj
bolje budu}nosti, ali u prvom redu –
posve}enost radu na boljem poznavanju
onih drugih, bilo Albanaca u percepciji
Srba, ili obrnuto. Ono {to je o~igledno je
da nema dovoljno informacija na osnovu
kojih se izvla~e zaklju~ci, uverenja, itd... 

U aprilu sam boravio u Tirani na poziv
Akademije nauka Albanije povodom
obele`avanja 80-godi{njice `ivota Ismaila
Kadarea, najve}eg albanskog i jednog od
najve}ih svetskih `ivih knji`evnika. Prvi
utisak koji sam dobio je da postoji
izuzetno velika potreba predstavnika
institucija kao {to je Akademija, kao {to su
udru`enja, za saradnjom. U dugom
razgovoru sa Kadareom, opisao mi je
doga|aj iz sedamdesetih godina, kada je
putovao na neki knji`evni skup preko
Beograda. Po{to su on i kolega pisac
izgubili vezu zbog ka{njenja aviona,
nazvali su ambasadu Albanije u Beogradu
i pitali {ta da rade? Dobili su odgovor da
odu u prvi hotel i ka`u da su Albanci i bi}e
sve u redu. Iako im je to izgledalo blesavo,
jer je Enver Hod`a bio na vrhuncu
izolacionizma i neprijateljstva prema
Jugoslaviji, to su i uradili. I dobili osmeh i
informaciju da }e i pored toga {to su puni,
prona}i sobu. I to se i dogodilo. I nije mu
do danas jasno zbog ~ega se to dogodilo.

I danas naravno, mogao bih da
odgovorim i ja na isti na~in. Ili sli~an... I
mo`da moje obja{njenje nije merodavno,
ali... Prvi moj ozbiljniji susret sa Albancima
bio je sa Vetonom Suroijem i Bekimom
Fehmiu... I na osnovu njih, gradio se moj
stereotip o Albancima, ~asnim,
obrazovanim, kulturnim... I onda posle
puno godina, suo~avam se sa potpuno
suprotnim stereotipima. Indikacija je
potpuno jasna, na{e patologije dolaze iz
nepoznavanja. I nekako je osnova
normalizacije vezana za pove}an stepen
informisanosti. Pod uslovom da to nisu
samo informacije, ve} i konkretna dela.
Me|u Albancima imam toliko prijatelja
koji su svetski intelektualci, i
dobronamerni, da me je naj~e{}e
sramota stereotipa. 

Edi Rama je jedan od njih... Ali
vi{estruki stereotip, prvo negativni, po

liniji negativnog stereotipa Albanaca, a
onda i kao negativni politi~ki stereotip. A
sve je to daleko od istine. 

Edi Rama je pre nego {to je postao
ministar kulture Albanije bio gra|anski
aktivista, vrlo poznat i uporan, i ostvareni
umetnik. Tih devedesetih je bio vrlo blizak
sa umetnicima i aktivistima iz Srbije, biv{e
Jugoslavije... I danas su ti ljudi potpuno
neshva}eni i neprihva}eni u svojim
sredinama.

Edi Rama je odlu~io da se politi~ki
anga`uje, za razliku od ostalih iz regiona. I
dobio je odre|eno iskustvo, politi~ku
iznijansiranost, svetonazor, itd... I to je
izuzetna vrednost li~nosti i politi~ara. 

Svako ko po`eli da podr`i evoluciju,
napredak ovih prostora, mora shvatiti
pojedina~ne situacije, i napore, iskustva. 

Objavljujemo niz autora iz Albanije i sa
Kosova, ali nastojimo i da prevodimo i
objavljujemo knjige na albanskom.
Uskoro izlazi veoma ozbiljno `ivotno delo
Petrita Imamija „Srbi i Albanci kroz vekove“,
sa preko 1200 strana, i na srpskom i na
albanskom jeziku. A sledi i niz susreta u
me|unarodnoj kulturnoj saradnji. 

Poznajem puno kriti~ara Raminog
politi~kog anga`mana, ali ono {to se
mora priznati jeste da je izuzetan pisac,
mislilac, i da kao takav zaslu`uje posebno
mesto u literaturi i publicistici Albanije. I
naravno da je veoma va`no da te ideje
budu deo nasle|a ovog regiona. Kako
bismo se razumeli u svim na{im
posebnostima, ali i sli~nostima.
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Na{e patologije dolaze 
iz nepoznavanja. I nekako
je osnova normalizacije
vezana za pove}an 
stepen informisanosti. 
Pod uslovom da to nisu
samo informacije, ve} i
konkretna dela
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Svedoci smo stvaranju novih tenzija
u regionu. Da li u tom kontekstu
Regionalna kancelarija mladih
predstavlja i{ta vi{e od ukrasa
zami{ljenog da zadovolji
kriterijume koje je postavila EU u
procesu integracija?

Kre{nik LOKA: Regionalna
kancelarija mladih je nezavisna
me|unarodna organizacija koju su,
streme}i ka regionalnom pomirenju,
osnovale zemlje Zapadnog Balkana.
Verujem da je klju~no za na{e zemlje da na
putu ka Evropskoj uniji razre{e unutra{nja
pitanja i otvore novo poglavlje saradnje.
Mladi su voljni da prihvate ove promene i
bore protiv predrasuda i stoga smatram da
njihova razmena mo`e da doprinese
smanjenju tenzija u regionu. Vlade
regionalnih dr`ava finansijski podr`avaju
rad Kancelarije i njen su formalan vlasnik,
ali i pored toga, kancelarija predstavlja
zajedni~ku kolaboraciju vlada i civilnog
dru{tva.

Anita MITI]: Uprkos trenutnoj
politi~koj krizi u regionu, koja daje vi{e
razloga za ozbiljnu zabrinutost nego za
potcenjivanje, moramo prepoznati
Berlinski proces kao format koji je
omogu}io najvi{i nivo saradnje zemalja

zapadnog Balkana u poslednjih 25 godina.
Naravno, imaju}i u vidu na{a iskustva,
prostora za skepti~nost uvek ima. Sa druge
strane, na kona~ni odgovor da li }e
kancelarija biti samo ukras ili ne, veliki
uticaj imaju i mladi u regionu, kao i civilno
dru{tvo. Osniva~ki dokumenti i struktura
Kancelarije otvaraju veliki prostor za civilno
dru{tvo i mlade da u svojoj saradnji
iskora~e iz tradicije re`anja jednih na druge,
ili neiskrene saradnje uslovljene iz Brisela ili
Berlina. Kancelariju treba posmatrati kao
veliku {ansu, koja na srednjoro~nom ili
dugoro~nom planu mo`e izgraditi veze
izme|u dru{tava u regionu koje ne mogu
biti prekinute politi~kom kratkovido{}u
na{ih lidera.

Imaju}i u vidu da tenzije di`u
predstavnici vlasti, koliki i kakav
njihov uticaj na rad kancelarije
o~ekujete?

KK: Snaga ove inicijative le`i u podr{ci
regionalnih dr`ava, ali ona nije politi~ka
institucija, ve} nezavisna me|unarodna
organizacija. Kancelarija za mlade ima
mogu}nost da uti~e na proces dono{enja
odluka, iako nije deo zvani~niih dr`avnih
struktura. Isti~u}i probleme i tenzije u
regionu, Kancelarija }e primoravati
regionalne vlade da pronalaze re{enja i vode
dr`ave u skladu sa demokratskim i
evropskim vrednostima. Primera radi,
Kancelarija za mlade }e promovisati
slobodu kretanja, a znamo da unutar
regiona i dalje imamo restriktivne vizne
re`ime. O ovim stvarima mora da se govori
i smatram da su upravo mladi ti koji }e
izvr{iti pritisak na zvani~nike da ukinu vize
i promovi{u zajedni~ke vrednosti. 

AM: Bilo kakav politi~ki uticaj na rad
kancelarije i uvla~enje u vrtloge trenutnih
politi~kih kriza bi obesmislio njeno
postojanje, i to je predo~eno predstavnicima
vlasti svih zemalja regiona, kako od strane

civilnog dru{tva, tako i me|unarodnih
partnera. Uticaj dr`ava se mora
ograni~iti na podr{ku u radu. Odnos
Vlada u regionu prema kancelariji }e
predstavljati jedan vrlo precizan i merljiv
test da li svoje mesto u budu}nosti vide u
izgradnji mira i produbljavanju saradnje
ili u odr`avanju konstantne nestabilnosti
i tihog konflikta.

Da li je preterana kvalifikacija
da me|u mladima postoje
rasisti~ka ose}anja? Mnogi se
protive takvoj kvalifikaciji,
iako priznaju da je
netrpeljivost i mr`nja prisutna
u izrazitoj meri.

KK: Na`alost, predrasude i dalje
postoje u na{em regionu. To je ne{to
na ~emu svi mi moramo da radimo.
Li~no sam vi|ao slu~ajeve
diskriminacije na temelju etni~ke
pripadnosti, ali sam vi|ao i
razumevanje me|u mladim ljudima.
Neka pitanja doti~u samo starije
generacije i verujem da je va`no da
mladi ljudi dobiju priliku da

saslu{aju obe strane pri~e i na osnovu toga
donesu odluke. Mladi ljudi bi trebalo da se
~uju, da postavljaju pitanja i da imaju
slobodu da kreiraju sopstveno mi{ljenje o
doga|ajima iz istorije. 

AM: Ta~no je da netrpeljivost i mr`nja
me|u mladima prevazilaze svaku meru
zdravog razuma, ali verujem da je to ipak
preterana kvalifikacija. Ose}anja i stavovi
mladih zasnovani su pre svega na
nepoznavanju drugog i druga~ijeg, i njihova
uverenja su utemeljena na propagandi kojoj
su izlo`eni u delu javnog prostora u na{im
dru{tvima. Najporaznije je {to se deo te
propagande sprovodi i u obrazovnom
sistemu. Dozu optimizma crpimo iz iskustava
i rezultata mladih ljudi koji su ve} regionalno
povezani, sara|uju i putuju, potpuno
neoptere}eni svim negativnim i ote`avaju}im
okolnostima koja optere}uju na{a dru{tva.

Kakva su va{a iskustva i
zapa`anja koja biste izdvojili iz
susreta mladih Srbije i
Albanije?

KK: Bio sam pozitivno iznena|en.
Kada smo organizovali prvu razmenu
izme|u mladih gra|ana Albanije i
Srbije, bili smo pomalo paranoi~ni i u
stalnoj pripravnosti od nekih
incidenata. Ispostavilo se da su se
u~esnici odli~no ophodili jedni prema
drugima, nezavisno od doga|aja iz
istorije koji su svima poznati. Mladi
ljudi moraju da putuju i istra`uju
region, postavljaju pitanja i grade svoju
istoriju. Kancelarija za mlade }e
omogu}iti pomirenje time {to }e
promovisati zajedni~ke vrednosti i na{
region u~initi prohodnijim.

AM: Najsna`niji utisak susreta
mladih svakako predstavlja taj prvi
susret i promene u percepciji koje se
de{avaju u prvim minutima susreta i
upoznavanja. To su momenti kada
predrasude i stereotipi (i pozitivni i
negativni) ustupaju mesto li~nom
iskustvu i saznanju, kada se
zanemaruju nametnuta znanja o
kolektivitetu koja name}u neke
zajedni~ke osobine Albancima ili
Srbima, i sti~u samostalni stav i gradi
odnos prema pojedincima.
Pojednostavljeno re~eno, vrlo brzo se
navodni „vekovni sukob me|u
narodima“ pretvori u raspravu
Beyonce ili Rihanna, Mesi ili Ronaldo
ili razre{enje neke od drugih dilema
popularne kulture.

Ima li Kancelarija mladih
ikakve {anse za uspeh u
izgradnji bolje budu}nosti kada
znamo da me|u narodima
dr`ava koje su je osnovale ne
postoji ni bazi~an konsenzus o
doga|ajima iz pro{losti?

KK: Ja sam optimista zbog toga {to }e
Kancelarija dati priliku mladima da sa
sebe otresu nasle|e pro{losti i po~nu
iznova. Kancelarija za mlade je jedina
organizacija koja mladim
predstavnicima civilnog dru{tva
omogu}ava da donose odluke koje }e
imati te`inu kao da su politi~ki
predstavnici. Periodi~nom razmenom
mladih ljudi mi mo`emo da
promenimo svest novim generacijama
kako bi po~eli da shvataju da niko ne
treba da pati zbog gre{aka koje su
napravili oni pre nas.

AM: Mi vidimo Regionalnu
kancelariju za saradnju mladih kao
samo jedan od mehanizama
pomirenja u regionu. Iako smatramo
da je to izuzetno va`an mehanizam za
budu}nost, neophodno je intenzivirati
rad na procesu suo~avanja sa
pro{lo{}u, jer su to dva neodvojiva
procesa. Za postizanje konsenzusa je
klju~no osnivanje REKOM-a, i
utvr|ivanja poimeni~nog spiska ̀ rtava
i okolnosti njihovog stradanja, kako bi
se jednom zauvek prestalo sa
manipulacijama koje nam oduzimaju
mogu}nost neostra{}enog i
konstruktivnog razgovora o pro{losti.

Za ovaj specijalni dodatak
Danasa na pet istovetnih
pitanja odgovaraju Kre{nik
Loka, koordinator projekata
u Nacionalnoj slu`bi za
mlade pri Ministarstvu za
socijalno staranje i mlade u
Albaniji, i Anita Miti},
direktorka Inicijative
mladih za ljudska prava

PARALELNI INTERVJU: Dva pogleda iz Regionalnih kancelarija mladih iz Tirane i Beograda

Vuk Jeremi}, 
Sne`ana ^ongradin

SPECIJALNO  IZDANJE  LISTA  DANAS

Izvr{ni direktor: Milomir Mandi}.
Dodatak priredili: Aleksandra ]uk,  Sne`ana ̂ ongradin, 
Vuk Jeremi}, Zorica Miladinovi}, Mirjana N. Stevanovi}, 
Marija Stojanovi}; Fotografije Stanislav Milojkovi}; 
Korektura  Marjana Stevanovi}; Prelom Zoran  Spahi}.

 

Ambasada
[vajcarske u
Beogradu
podr`ala je
izdavanje
ovog dodatka

* Stavovi i mi{ljenja izneti u dodatku pripadaju isklju~ivo autorima i ne odra`avaju
nu`no zvani~ne stavove Ambasade [vajcarske u Republici Srbiji i u Crnoj Gori.
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Uticaj dr`ava se
mora ograni~iti na
podr{ku u radu

Anita Miti}

Kancelarija za
mlade }e
promovisati
slobodu
kretanja

Kre{nik Loka
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Edi Rama knjigu „@rtvovanje“ (izdanje
Samizdat, B92 / 2016) pisao je negde
2011, krajem tog leta, odvojen od sveta,
te{ko pre`ivljavaju}i poraz koji je
do`iveo bore}i se za, ako se ne varam,
~etvrti mandat gradona~elnika Tirane.
Neprikosnoven deceniju, i vi{e, slavljen
i uzdizan, izvikan za genija
me|unarodne klase, dospeo je da bude
brutalno sru{en. Kako sam izvanredno
opisuje, kad je iza{ao iz Op{tine
pobednici su za njim, na pragu, zaklali
jagnje kao ̀ rtvu pobede. Tragova krvi
jo{ je bilo dok je pisao te redove, i jeza ga
je prolazila – to se u knjizi moglo gotovo
opipati -  na sami spomen scene.

Nema rasnog teoreti~ara knji`evnosti
koji ne}e re}i da nije bilo boljeg trenutka
da sedne – ako je ve} to hteo – upravo
tada za pisa}i sto. Jer: na dnu svakoga
poraza javlja se iskrenost kao jedini spas,
i tad poraz po~inje da radi protiv samog
sebe. Politi~ka i ljudska kriza u kojima se

na{ao tog leta postali su mu neo~ekivani,
ali odli~ni saveznici. Kad je progovorio iz
poraza i iz krize ovako kako je
progovorio ovom knjigom, sa jednom
enormnom dozom otvorenosti, imao je
{ansu da ih dobije, oboje u isti mah. 

To }e se, u stvarnosti Albanije, i desiti
samo dve godine kasnije, kad Rama
pobe|uje na izborima i postaje premijer.
On o tome u knjizi „@rtvovanje“ ne pi{e,
njegov je predmet gubitak vlasti u
glavnom gradu Albanije, ali je on upravo
ovom knjigom pripremio svoj povratak.
To je ono fascinantno u njenoj pojavi, i u
naumu da se sa njom odigra kao sa
najja~om kartom. Svi znamo da je Rama

slikar. (Da ga je to podstaklo da oboji
gradske fasade u vedri mediteranski
kolor, i da od Tirane, jednog sivog,
izlokanog, i prljavog naselja, od grada
deponije napravi svetsko ~udo.) Ali kao
slikar, ili {ire uzeto kao umetnik koji je
u{ao u politiku, on je neuporediv po
tome {to je ostao veran umetni~kim
sredstvima, i ostao uveren da se njima
mo`e sjajno koristiti u postizanju ~ak i
politi~kih ciljeva. Nemojte se pla{iti da
ovde ima one manipulacije
koja umetnost dovodi na
poziciju slu{kinje politike.
Uop{te nije o tome re~.
Sasvim suprotno: njenoj
se autonomiji ni{ta ne
oduzima, samo {to ona
na paradoksalan na~in
deluje u sinergiji sa tom
disciplinom koja je njen
ve~iti, smrtni neprijatelj. Rami je
po{lo za rukom da ih povremeno i

privremeno ujedinjuje, i da s njima
tako zajedno onda trijumfuje. Na{
Bogdan Bogdanovi}, isto umetnik, i
isto jednom gradona~elnik
prestonice, nije imao ovaj uspeh.
Boje na fasadama Tirane dokazuju
Ramin. I ova Ramina knjiga, o kojoj
pi{em, tako|e. 

Divna, nepobediva umetnost! Ali,
politiku je Rama voleo jo{ kao
student Akademije. (Greje ga erotika
i jednog i drugog poziva.) Tra`io je
od nje – tako barem svedo~i – uvek
ono {to je tra`io i od umetnosti kojoj
se bio najpre posvetio: slobodu i
istinu. Zvu~i pateti~no, ali je upravo
to tako kad se sve sabere i oduzme.
Naravno, nismo mali da ne bismo
znali da i politi~ke hulje govore na
sli~an na~in, o ovim stvarima. Ali,
ono {to Ramu stavlja u red onih
kojima ipak treba pokloniti pa`nju,
nije to {to je od na~ela slobode i
istine napravio ideale, nego {to je od
ideala napravio izvesnu praksu.
Imao je katkad platiti za to prili~no
surovu cenu. Jedared su ga otac i
brat u mrkloj no}i na{li u nekom
jarku blizu zgrade u kojoj su
stanovali, krvavog i modrog,
premla}enog od neke politi~ki
instruisane protivni~ke bande. To je
bilo tako kad je ulazio u politiku (kad
je, kako ka`e, promenio odela, i

ljubi~aste ~arape za sive). A kad je ve}
kao {ef Socijalisti~ke partije i{ao na
demonstracije protiv Beri{ine vlade,
upravo ove kriti~ne 2011. iz koje pi{e
knjigu, dobio je informaciju od jedne
strane ambasade da je planirano
njegovo ubistvo. Ako ste i pomislili,
zaboravite: to je ~ovek koji ni najmanje
ne ostavlja utisak paranoje. O ovim
stvarima on u knjizi pi{e vi{e sa
`aljenjem nego sa strahom.

Nisam zaboravio slobodu i istinu:
Rama o tome i sasvim odre|eno pi{e.
Nikada ih  on ne posmatra kao stajanje, i
dogmu, nego uvek kao kretanje, i
preobra`avanje. „Ovaj svet jeste divan“,

ka`e na jednom mestu u knjizi, „upravo
zato {to nije dat samo jednom i zauvek, pa
su i na{e istorije u ovoj te{koj tami u kojoj
ne nalazimo mira jednako i dalje
otvorene, kao i beskrajno razli~ite“. Ovu
formulu, koju }ete lako na}i kod
francuskih egzistencijalista od kojih je
o~ito u~io dok je slikao u Parizu, on }e
primenjivati kad posmatra ̀ ivot uop{te,
pa i „ograni~eni vazduh“ politi~kog ̀ ivota,
pa i svoje nekada{nje politi~ke prijatelje, a

potom protivnike. I za Ilirom
Metom, i za Fatosom Nanoom,

on, naime, i ̀ ali i ne ̀ ali. Ono,
samo, {to on zna jeste to da se
mora i}i dalje. Pritom mi se
~ini da je va`no izvori{te
njegovih moralnih

imperativa u albanskoj
tradiciji: kad se primao

du`nosti gradona~elnika oti{ao je
na o~ev grob da se tamo, sam i u ti{ini,

zakune na ~ast. (Uverava nas da su mu
dve kornja~ice – poklonjene mu da mu
vidaju astmu - najve}i mito koji je ikad
primio.) Radije }e citirati svoju babu nego
Vebera. Porodicu vidi kao stub ̀ ivota. Ne
iznena|uje otud ogromna snaga koja
izbija sa stranica na kojima opisuje le~enje
od kancera svog jedanaestogodi{njeg sina
Grega. Drugde takva stvar ode u
melodramu, ovde samo i jedino u dramu.

„@rtvovanje“ je knjiga o albanskim
unutra{njim stvarima. Malo koga spolja
i spominje, nas Srbe ta~no u tri navrata, i
to samo kroz ove tri re~i: zemunci,
Arkan, i, milo{evi}evski stil. Sva tri puta
bez zlobnih konsideracija. Milo{evi}a je
spomenuo uz ~oveka koji je personae
dramatis njegove knjige: to je Sali Beri{a.
Beri{a je jednom bio naumio da
organizuje kontramiting, i tu se Rama
setio na{eg ~oveka. Kad se njegova
knjiga pro~ita te{ko je u Beri{i videti bilo
{ta drugo nego jednog neopevanog gada.
On je oli~enje enverizma koji je pretekao
u novu epohu, jedne amoralnosti koja
sve daje za poluge mo}i. Ramina je
majka lekar, i Beri{a je lekar, i taj ju je
politi~ar koji je vodio dr`avu jednom
prozvao sa parlamentarne govornice da
prizna („ja i ona znamo, kao kolege“) da
joj je sin zlostavlja~ u ku}i, i na ulici, da
ga je le~ila od {izofrenije, da je, na kraju,
{ta bi bio drugo nego ~ovek sa
homoseksualnim sklonostima. U tome
karakazanu Rama ̀ ivi. On ga opisuje
brzo, bez oklevanja i osvrtanja, ne
dopu{taju}i nam da se nad ne~im
zapitamo, upla{en da nam ne}e sve sti}i
ispri~ati, pi{e zadihano kao ~ovek koji
juri za odbeglim tramvajem. Tamo gde
prestaje ispovest po~inju memoari, gde
prestaju oni, po~inje pamflet. Rama ide
Zolinom i Krle`inom stazom, on i
optu`uje i obra~unava se s njima.
Impresivne su stranice na kojima govori
o stanju gradova i mesta Albanije. To
nije tek slika op{te propasti i bede, to je
ne{to vi{e: slika tranzicione kataklizme,
koja nije mimo{ila ni divnu obalu
Jonskog mora. Rama ho}e – {to mu ne
bismo verovali – jednu drugu, i
druga~iju, Albaniju, svakako bolju od
ove koju nam do~arava sa ogromnim
ponosom i bolom.  

Edi Rama idealist

SP
EC

IJ
A
LN

II
ZV

E[
TA
J

Ono, samo, 

{to on zna 

jeste to da se

mora i}i 
dalje

R a d i v o j

CVETI]ANIN

Mr|an Baji}, vajar

PRIJATELJ
Edija Ramu, tada kolegu umetnika, poznavao
sam devedesetih u Parizu, u vreme kada smo
obojica imali umetni~kih ali i politi~kih razloga da
se odmaknemo od re`ima koji su na{im
zemljama u to vreme vladali. Iz multietni~ke
tolerantne perspektive Pariza dru`enje jednog
Albanca i jednog Srbina ne izaziva ba{ nikakvo
zaprepa{}enje kao {to se to, vidim, ovde jo{ uvek
podsti~e. Edi Rama je i tada bio ispravan i
inteligentan ~ovek, koji je perfektno govorio
engleski i francuski i bio pun iznena|uju}ih pri~a
o Kadareu, Enver Hod`i, bunkerima, Tirani i svim
onim drugim vizurama koje dele ljudi koji su
detinjstvo proveli dublje ili pli}e uronjeni u
prostore iza gvozdene zavese. Dugo godina
prenosile su se legende o njegovom aktivizmu,
koji je za razliku od onih koji svoje stavove
borbeno poka`u samo u belim galerijskim
prostorima on sprovodio kao gradona~elnik
Tirane, koju je o~istio od nelegalne gradnje i u
~ije je mikrostrukture ubacio umetni~ke akcije. To
je na neki na~in i tema knjige „@rtvovanje“. Posle
jako dugo vremena video sam ga, kratko i
srda~no, prilikom njegove prve zvani~ne posete
Beogradu u funkciji premijera. Ali o tome
verujem postoji negde neki ovda{nji izve{taj :)
Slu{ao sam tada i njegovo predavanje ~ija
ishodi{ta o potrebi razumevanja i nu`nosti
razmene i normalne susedske komunikacije
potpuno delim. Zato sam na predlog Verana
Mati}a brzo i rado uradio korice za knjigu
„@rtvovanje“, {to je bilo lako: jer je Edi imao ve}
`elju da to bude neki od mojih radova iz serije
„Daddu's gift“ koje je zapamtio i o kojima je pisao
u tekstu „Oru`je mog srpskog prijatelja“ koje je
devedesetih iza{lo u ~itanim albanskim
novinama, a zbog ~ega je, kako mi je rekao, tada
imao dosta problema i propitivanja. Radujem se
{to dolazi ponovo, a nadam se da }e njegove
posete gubiti na regionalnoj dramati~nosti i
dobijati opu{taju}i karakter obostrane
nacionalne zrelosti i susedske normalnosti kao
preduslov tolerancije i obostrane dobrobiti.  

Zato sam na predlog Verana Mati}a brzo i rado
uradio korice za knjigu „@rtvovanje“, {to je bilo lako,
jer je Edi imao ve} `elju da to bude neki od mojih
radova iz serije „Daddu's gift“: Mr|an Baji}
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